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در سی و دومین جشنواره
استیو مک کویین جایزه کارگردان 

برجسته را از کمرایمیج می گیرد

همدلــی| کارگــردان بریتانیایی بــا دریافت جایزه 
کارگردان برجســته از جشــنواره کمرایمیج ۲۰۲۴ 

تجلیل می شود.
به نقل از ورایتی، اســتیو مک کویین کارگردانی که 
جایزه بهترین فیلم اسکار را برای »۱۲ سال بردگی« 
در کارنامه دارد، با دریافت جایزه کارگردان برجسته در 
سی و دومین جشنواره بین المللی کمرایمیج در تورون 

لهستان تجلیل می شود.
مارک ژیدوویچ مدیر جشــنواره کمرایمیج از اســتیو 
مک کویین به عنوان هنرمندی یاد کرد که مشارکتی 
سازش ناپذیر در مواجهه با مسایل اجتماعی و سیاسی 
دارد و با فیلم سازی خود به مشکلاتی چون نژادپرستی، 

خشونت، اعتیاد و نابرابری می پردازد.
اولین فیلم بلند مک کویین »گرسنگی« با بازی مایکل 
فاســبندر در سال ۲۰۰۸، در جشــنواره فیلم کن به 
نمایش درآمد و برنده دوربین طلایی شد. مک کویین 
با دومین فیلم خود »شــرم« که بار دیگر با فاسبندر 
همراه شــد در بخش رقابت اصلی کمرایمیج ســال 

۲۰۱۱ حضور داشت.
او سال ۲۰۱۳ »۱۲ سال بردگی« را بر اساس داستان 
واقعی سولومون نورتاپ، سیاه پوست آزادی که ربوده و 
به بردگی فروخته شد، کارگردانی کرد. این فیلم برنده 
جایزه اســکار و بفتای بهترین فیلم شد و مک کویین 
جایزه کارگردانی را از انجمــن کارگردان ها، آکادمی 
و بفتا دریافت کرد. ایــن فیلم در بخش رقابت اصلی 

کمرایمیج هم جای داشت.
مک کویین با فیلمبردار یوریک لو ساکس فیلمبردار 
»زنان کوچک« در سال ۲۰۱۹، در جدیدترین فیلمش 
»بلیتز« همکاری کرده است. این فیلم درباره جورج با 
بازی الیوت هفرنان پسر ۹ ســاله ای است که توسط 
مادرش ریتا با بازی سیورشــا رونــان در دوره جنگ 
جهانی بــه حومه انگلســتان به عنــوان مکانی امن 
فرســتاده می شــود اما جورج برای بازگشت به خانه 
دســت به ماجراجویی می زند و ریتا باید دنبال پســر 
گمشــده اش بگردد. »بلیتز« از کمپانــی اپل از یکم 
نوامبر در شماری از سینماها نمایش داده می شود و از 

۲۲ نوامبر دراپل تی وی پلاس اکران می شود.
از دیگر آثــار این کارگردان می توان به مجموعه »تبر 
کوچک« اشاره کرد که جایزه بهترین فیلم را از سوی 
انجمن منتقدان فیلم لس آنجلــس دریافت کرد. وی 
چندین مســتند مانند »شهر اشغال شده«، »قیام« و 

»سه دقیقه: طولانی شدن« در کارنامه دارد.

انیمیشن باید روی پای خودش بایستد
ماجرای گرگی که بازیگر سینماست

همدلی| صادق جوادی کارگردان انیمیشــن با اشاره 
به ویژگی های فیلم جدیدش کــه »گرگ« نام دارد، 
ابراز امیدواری کرد انیمیشــن ایران جایگاه خود را در 
جهــان پیدا کند.صادق جوادی کارگردان انیمیشــن 
»پر« عنوان کرد: این انیمیشــن یک کار اقتباســی و 
ترکیبی از یکی از داســتان های کوتاه گابریل گارسیا 
مارکز و یکی از اشــعار مولانا اســت. درواقع این شعر 
مولانا کــه می گوید »گفت که با بــال و پری من پر 
و بالــت ندهم / در هوس بــال و پرش بی پر و پرکنده 
شــدم« الهام بخش کار من بود. تولید این کار ۲ سال 
طول کشــید.او افزود: انیمیشن »پر« خیلی شخصی 
است و یکی از کارهایی است که بسیار شخصیت من 
و محیط اطرافم در آن دخیل هســتند. همچنین من 
برای ســاخت این انیمیشن بســیار از کودکی ام الهام 
گرفتم.این انیماتور درباره یکــی از آثار درحال تولید 
خود گفت: انیمیشن جدیدی دارم به نام »گرگ« که 
درحال طراحی کانسپت و شخصیت این کار هستیم .

او افزود: منحصربه فرد بودن خیلی کار ســختی است 
زیرا هرچه جلوتر می روی نمی خواهی خودت را تکرار 
کنــی و می خواهی یک کار جدید ارائه کنی و خودت 
را در معرض چالش های جدید قرار دهی. انیمیشــن 
»گرگ« از لحاظ آمبیانس داســتانی بســیار شــبیه 
انیمیشــن »روباه« است و من تمام تلاشم را می کنم 
که این شــباهت در ۲ اثر کم باشد. این چالش هم در 
فضاسازی اثر و هم در شــخصیت پردازی وجود دارد.

جوادی تصریح کرد: این انیمیشــن داســتان گرگی 
است که رام شده و در سینما کار می کند. درواقع این 
گرگ بازیگر سینما است.او در رابطه با شرایط کنونی 
انیمیشــن در ایران بیان کرد: انیمیشن ما اکنون در 
وضعیت خوبی قرار ندارد. انیمیشــن های ما از لحاظ 
تکنیک و محتوا در سطح بالایی قرار دارند اما متأسفانه 
مدیران فرهنگی ما در جای درســتی قرار نمی گیرند. 
دوســتانی هم که به خارج از کشور می روند احترام و 
جایگاهی را که در ایران دارند در کشور خارجی ندارند 
و گاهــی ناگزیر در اســتودیوها کار اجرایی می کنند 
درحالــی که اگر در ایران بودند خودشــان مدیر یک 
استودیو می شدند.جوادی در پایان با بیان اینکه مشکل 
انیمیشن از بودجه نیست بلکه مشکل محدویت است، 
گفت: انیمیشن یکی از فعالیت هایی است که به راحتی 
می تواند مستقلًا روی پای خودش بایستد و اگر روزی 
مرزهای کشور باز شود قطعاً انیمیشن ما جایگاه خود 
را در جهان پیدا می کند. انیمیشــن ایران کودکی بود 
که دیگر بزرگ شده و نیاز به پول  توجیبی ندارد بلکه 

باید اجازه دهیم روی پای خودش بایستد.

همدلی| صاحبنظرانی در حوزه باستان شناســی و 
میراث فرهنگی مدعی شــدند از ۱۲ میلیارد تومان 
درآمد کنسرتی که اخیرا در »تخت جمشید« برگزار 
شده، قرار اســت حدود یک میلیارد تومان عاید این 
میراث جهانی شود. آنها معتقدند تخت جمشید برای 
ایران، مثل اهرام ثلاثه برای مصر اســت و این ادعا که 
هدف کنسرت معرفی تخت  جمشید بوده، بی معنی و 
غلط است، چون شهرت این بنا خیلی بیشتر از خواننده 
و هنرمند است و تخت جمشید به صدقه آنها نیازی 

ندارد.
بیشــتر از یک ماه از برگزاری کنسرت علیرضا قربانی 
در تخت جمشــید گذشــته و درحالی که مسئولان 
میــراث فرهنگی معتقدند با صدور مجــوز برگزاری 
کنسرت در محوطه این میراث جهانی، یک تابوشکنی 
اتفاق افتاده اســت و برگزارکنندگان کنســرت های 
موسیقی با اســتقبال از این اقدام، آن را  »فتح باب« 
توصیف کرده اند اما بســیاری از باستان شناســان و 
کارشناسان میراث فرهنگی همچنان نظرات مخالف 
و متفاوتــی دارند. آنها هنوز منتظرنــد وزارت میراث 
فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی نتیجه مطالعات 
صوت ســنجی و گزارش دقیق و کارشناسی از پایش 
وضعیت تخت جمشید، قبل و بعد از اجرای کنسرت را 
ارائه دهد.اکنون در شرایطی که از برپایی یک کنسرت 
دیگر در تخت جمشید خبر داده شده است، صندوق 
احیا و بهره بــرداری از اماکن تاریخی و فرهنگی )که 
زیرمجموعه ای از وزارت میراث فرهنگی، گردشگری 
و صنایع دستی اســت( نشستی با عنوان »فرصت ها 
و چالش های برگزاری رویدادهای فرهنگی در بناهای 
تاریخی و محوطه های باستانی« و با حضور رضا سامه؛ 
مدیرکل امور پایگاه های میراث ملی و جهانی، کامیار 
عبدی؛ باستان شــناس و عضو هیأت علمی دانشگاه 
شهید بهشتی و سیداحمد محیط طباطبایی؛ رئیس 
ایکــوم ایران )کمیته ملی موزه ها( برگــزار کرد تا به 

بررسی این موضوع بپردازد.
شهاب طلائی، مدیر عامل صندوق احیا و بهره برداری 
از اماکــن تاریخی و فرهنگی در این نشســت که در 
عمارت مســعودیه برگزار شــد، گفت: اخیرا شاهد 
برگزاری کنسرت موسیقی سنتی در تخت جمشید به 
عنوان یک پایگاه جهانی میراث فرهنگی بودیم و این 
موضوع با اختلاف نظر بسیاری از بزرگان و دوستداران 
میراث فرهنگی همراه بود. موضوع برگزاری رویدادهای 
فرهنگی در بناهای تاریخی و محوطه های باســتانی، 
مسئله ای تازه و در ابتدای راه است و بسته به جنس و 

تنوع بناها نیازمند برنامه ریزی متفاوت است.
او ادامه داد: ما باید به بهانه های مختلف بتوانیم مردم را 
به بناهای تاریخی دعوت کنیم، برگزاری این رویدادها 
می تواند زمینه ساز حضور، آشنایی و انس بیشتر مردم 
با بناهای تاریخی و میراث فرهنگی شــود، البته باید 
شــئون و هویت بنا نیز در نظر گرفته شود و آسیبی 
به آن وارد نشــود.در ادامه رضا ســامه، مدیرکل امور 
پایگاه های میراث ملی و جهانی وزارت میراث فرهنگی، 
گردشگری و صنایع دستی که تا کنون به مخالفت ها 
و انتقادهای کارشناســی درباره برگزاری کنسرت در 
عرصه بناها و محوطه های تاریخی به ویژه در محوطه 
جهانی تخت جمشید پاســخی نداده بود، گفت: این 
اولیــن اظهار نظر من در مورد این رویداد اســت و به 
دلیل مسئولیت مستقیمی که درباره برگزاری رویداد 
اخیر در تخت جمشید داشتیم، صبر کردیم که رصد 
و پایش های لازم انجام شود و سپس نظر خود را اعلام 
کنیم.سامه گفت: هر اثر تاریخی در زمان تأسیس، یک 
علت غایی داشته و یک دوره حیات فعال را طی کرده 
و به دست ما رسیده است، و امروز، مسئولیت حفاظت 
آن به ما محول شده است، ما علاوه بر حفاظت و مرمت 
به امر احیا نیز توجه ویــژه ای داریم.او ادامه داد: احیا 
فقط به معنای معنای بازگرداندن بنا به ماموریت اولیه 
خود نیست، بلکه یک کاربری جدید مناسب با شأن 
اثر نیز می توان برای بنا تعریف می شود و در آن راستا 
احیا می شود یکی از مصداق های احیا، برگزاری همین 
رویدادها در بناهای تاریخی و محوطه های باســتانی 
است.مدیر کل امور پایگاه ها به پیوستگی موضوع نوروز 
با تخت جمشــید اشاره کرد و افزود: بسیاری از رسوم 
تاریخی ما وابسته به مکان های تاریخی و مشاهیر ما 
هستند که این مکان ها و مشــاهیر می توانند محور 
برگزاری رویدادهای فرهنگی باشــند. بناهایی مانند 
تخت جمشــید، میدان نقش جهان، ارگ بم، معبد 
چغازنبیل و بســیاری از بناهــای دیگر، کیفیت های 
منحصر به فردی دارند کــه هر یک از این بناها را به 
حیثیت ملی ما پیوند می دهد. این بناها ممکن است 
قابلیت های دیگری را نیز داشته باشند. بناهای تاریخی 
ما، در زمان حیات فعال خود، هیچگاه استیج و محل 
برگزاری رویداد نبوده است و زمینه اجرای نمایش هنر 

یا مراسم خاصی نبوده است.
او ادامه داد: آن چیزی که فراتر از خود اثر اهمیت دارد، 
وجه نمادین و سمبلیک این آثار است که به آن توجه 
ویژه ای وجــود دارد. اینکه این وجوه و قابلیت ها یک 
فرصت هستند یا تهدید، بستگی به این دارد که ما از 

بناها و قابلیت های آن چه تحلیل داشته باشیم.
مدیرکل امور پایگاه های میراث ملی و جهانی وزارت 
میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی افزود: آثار 
تاریخی ما ارزش هــای ذاتی متعددی دارند. علاوه بر 
آن، امــروز در ادبیات نظری و تخصصی دانش میراث 
فرهنگی، ارزش های منتسب مانند ارزش اقتصادی و 
فرهنگی نیز برای بناها تعریف می شــود، مثلا سهم و 
نقش تخت جمشید، علاوه بر ارزش تاریخی، در روابط 
دیپلماتیک، تعالی ارزش های فرهنگی، همبســتگی 
اجتماعی مردم ما و همچنین در رونق اقتصادی محلی 

و ملی نیز قابل بررسی است.
او اضافــه کرد: ما باید باید واقعیت های کنونی جامعه 
را در نظر بگیریم و بپرســیم از نظر سلامت آثار امروز 
چه شرایطی داریم. آیا توان مراقبت پایدار از همه این 
بناها را داریم؟ آیا برای برگزاری رویدادهای فرهنگی 
در بناهــای تاریخــی، الان فقط بایــد برنامه ریزی و 
سیاستگذاری کنیم یا می توانیم وارد آزمون هم بشویم.

سامه گفت: دانش مدیریت میراث فرهنگی باید مانند 
بسیاری از علوم دیگر، تجربه پذیر و قابل تحلیل و ثبت 
باشد. رویدادی که اخیرا در تخت جمشید برگزار شد، 
یک تجربه ارزشــمند برای بحث مدیریت در میراث 
فرهنگی اســت. امروز ما آمار دقیقی از میزان پروازها، 
ظرفیت های هتل های مجاور، حجم پارکینگ و حداکثر 
تعداد گردشگر قابل پذیرش در این پایگاه را به دست 

آورده ایم.
او اظهار کرد: ما همزمان با برگزاری رویداد، خود تخت 
جمشید را رصد و پایش کردیم، شرایط پایداری آن را 
سنجیدیم و اینها فرصت هایی بود که با برگزاری رویداد 
برای ما محقق شد و ما از انفعال در مدیریت به سمت 

فعال بودن و پیش بینی برای آینده سوق داد.
مدیرکل امور پایگاه های میراث ملی و جهانی وزارت 
میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی گفت: با 
صدور مجوز برگزاری این کنسرت در تخت جمشید، 
ما فقط یک تابو را نشکســتیم، بلکه الان راه تازه ای 
را بــاز کرده ایم که »دانش مدیریت میراث فرهنگی« 
در کشور رشد کند، اشــکالات آن برطرف کند و در 

تجربیات بعدی بتوانیم آن را توسعه دهیم.
کامیار عبدی، باستان شناس فارغ التحصیل از دانشگاه 
میشــیگان و عضو هیات علمی گروه باستان شناسی 
دانشگاه شهید بهشتی که در تخت جمشید نیز فعالیت 
باستان شناسی داشته است، با این یادآوری که از نظر 
ما باستان شناســان، محوطه های باستانی، چه تپه ای 
کوچک و دورافتــاده و چه محوطه های ثبت جهانی 
شــده، همگی دارای شــأن و منزلت هستند، تاکید 
کرد: من با برگزاری کنســرت و رویدادهای فرهنگی 
در محوطه های باستانی مخالف نیستم اما باید شأن 
و منزلت آثار باستانی حفظ شود و در عین حال از این 
عوام فریبی های موجود که مثلا کنسرت برای معرفی 
تخت  جمشید است هم اجتناب شود. همچنین نیمی 
از درآمد این رویدادهای فرهنگی باید صرف حفاظت 

از بنا و محوطه شود.
این باســتان شناس با بیان اینکه بعضی محوطه های 
باستانی نسبت به دیگر محوطه ها از اهمیت بالاتری 
برخوردارند، مثلا اگر تخت  جمشید را مهم ترین محوطه 
باستانی ایران ندانیم، دست کم می توانیم آن را جزو سه 
محوطه اول ایران بنامیم، اظهار کرد: برخی در توجیه 
برگزاری کنسرت در تخت  جمشید، یک حرف عجیب 
را مطــرح می کردند که هدف از برگزاری کنســرت، 
معرفی این مجموعه باســتانی به مردم است. این در 
حالی اســت که در کشور ما همه مردم، این محوطه 
را به خوبی می شناسند.عبدی اضافه کرد: میزان بازدید 
مردم از تخت  جمشــید حتی در روزهای گرم سال، 
چیــزی در حدود ۱۰ هزار نفر در روز اســت، در ایام 
تعطیل و نوروز این آمار تا یک میلیون بازدیدکننده در 
روز رسیده و این ادعا که هدف کنسرت، معرفی تخت  
جمشید بود، بسیار بی معنی و غلط است.عضو هیأت 
علمی دانشگاه شهید بهشــتی افزود: تخت  جمشید 
بــرای معرفی به مردم، به کنســرت نیاز ندارد. تخت  
جمشــید به عنوان یک محوطه باستانی ۲۵۰۰ ساله 
دارای انواع و اقســام مشکلات حفاظتی است و مدام 
کارهای متعددی برای حفاظت در آن باید انجام  شود، 
که فرونشست زمین در منطقه نقش رستم و پاسارگاد 

بر این مشکلات افزوده است.
او گفت: یک هفته قبل از برگزاری کنسرت، این حرف 
مطرح شد که بودجه تخت  جمشید قطع شده است، 
این حرف اگر درست باشــد، مانند آن است که یک 
مریض را به دلیل مشکلات بیمه از آی سی یو خارج 
کرده و رها کنید. در شــرایطی که تخت  جمشید به 
حفاظت هــای اضطراری نیاز دارد و دچار مشــکلات 
بودجه ای هم شده، یکباره در آن کنسرت هم برگزار 
می شود، کنسرتی که گفته شده حدود دوازده میلیارد 
تومان درآمد دارد اما چه چیزی عاید تخت  جمشــید 
می کند؟این مدرس دانشــگاه با مقایسه میزان درآمد 
کنسرت های رایج در کشور با کنسرت اخیر، اظهار کرد: 
اگر این کنســرت در برج میلاد یا تالار وزارت کشور 
برگزار می شــد نصف درآمد آن باید به سالن پرداخت 
می شد، این در حالی است که برگزارکنندگان کنسرت، 
بــا نوعی صدقه و منت به مجموعه میراث فرهنگی و 
تخت  جمشید برخورد می کردند و می گفتند ما یک 
میلیارد تومان به تخت  جمشید کمک می کنیم. البته 
معضل دیگری هم وجود دارد که وقتی روزی ۱۰ هزار 
بازدیدکننده از تخت  جمشــید بازدید می کنند، چرا 

درآمد حاصله، صرف حفاظت از آن نمی شود؟
این باستان شناس پیشــنهاد کرد: از دوازده میلیارد 
تومانی که گفته شــده درآمد این کنسرت بوده، اگر 
هزینه ها را کم کنند، از مابقی سود خالصی که می ماند، 
حداقل ۵۰ درصد آن باید به تخت جمشید تعلق بگیرد 

و صَرف حفاظت از این محوطه باستانی شود.
عضو هیأت علمی گروه باستان شناسی دانشگاه شهید 
بهشــتی افزود: در واقع این برگزارکنندگان کنسرت 

بودند که از شهرت تخت  جمشید استفاده کردند، نه 
برعکس. تخت  جمشید نیاز به معرفی ندارد. آن یک 
میلیارد هم که می گویید کمک می کنید، پیشکش! 
تخت جمشید به صدقه نیاز ندارد، ارزش تخت  جمشید 

خیلی بیشتر از این است.
عبدی ادامه داد: اگر نصف درآمد کنســرت های برج 
میلاد، به خود برج میلاد می رســد، چرا نباید نصف 
درآمد کنسرت اخیر به تخت  جمشید برسد؟ خصوصا 
در این وضعیت بحرانی که فرونشست، کمبود بودجه و 

سایر عوامل، این محوطه را تهدید می کند.
این باستان شناس با طرح این ادعا که برای اجرای این 
کنسرت امضا شــده، بین برگزارکننده و خود پایگاه 
تخت  جمشــید نبوده، بلکه با میراث فرهنگی استان 
فارس امضا شده است، اظهار کرد: از یک میلیارد تومان 
گفته شده، اگر خوش بینانه بگویم، شاید ۱۰۰ میلیون 
تومان به خود تخت  جمشید اختصاص پیدا کند. خود 
یک میلیارد هم به نسبت هزینه های تخت  جمشید 
رقمی ناچیز است چه رسد به ۱۰۰ میلیون تومان که 

دردی از تخت  جمشید دوا نمی کند.
عبدی که مدت ها در تخت جمشــید فعالیت داشته 
اســت، با بیان اینکه از سال ۱۳۶۷ که من وارد رشته 
باستان شناسی شدم، این بحث مطرح بود که مدیریت 
تخت جمشید هیأت امنایی شود که هیچ وقت محقق 
نشد، گفت: درآمد بلیت فروشی تخت  جمشید مستقیم 
به این محوطه میراث جهانی نمی رسد، بلکه به حساب 
خزانه واریز می شــود و ابتدای سال مالی بعد، دولت 
بخشــی از این درآمد را بــه وزارت میراث فرهنگی 
می دهد و درصد کمی از آن به تخت  جمشید می رسد.

این باســتان شــناس گفت: دشــواری های مالی در 
سال های اخیر باعث شده بود که یک بانک را به عنوان 
حامی مالی وارد تخت  جمشــید کنند و لباس همه 
پرسنل و راهنمایان تبدیل به تبلیغات آن بانک شده 

بود که صورت بسیار ناموجهی برای کشور داشت.
از طرفی، سیداحمد محیط طباطبایی، رییس ایکوم 
ایــران )کمیته ملی موزه ها( با این اشــاره که میراث 
فرهنگی ســه رکن دارد، پژوهش، حفاظت  و مرمت 
و معرفی، یادآور شــد که بیش از بیست سال است با 
ادغام سازمان میراث فرهنگی با گردشگری، معاونت 
معرفی حذف شده است و اکنون می توان این موضوع 

را بررسی کرد و اصلاح ساختاری لازم را انجام داد.
محیط طباطبایــی تاکید کرد: بســیاری از بناهای 
تاریخی، تک ابُژه موزه ای هســتند که باید صرفا برای 
دیدن، احیا شود و نمی توان آن را به رستوران تبدیل 

کرد و تخت  جمشید جزو این نوع بناهاست.
او افزود: بخشــی از بناها، خانه های تاریخی است که 
مردم در آن زندگی می کنند. برای بخشی دیگر از بناها 
نیز بسته به نوع بنا و معماری، هویت، گذشته و تاریخ 
می توان کاربری خاصی از قبیل خیاط خانه، رستوران، 
مرکز فرهنگــی و نظائر آن تعریف کــرد و بر همان 
اساس، بنا را احیا کرد.رئیس کمیته ملی موزه ها ادامه 
داد: مسئله حفاظت و احیا در تخت  جمشید با سایر 
مصادیق احیا کاملا متفاوت است. این محوطه باستانی، 
معرف ویژگی های تمدنی و هویتی و تاریخ و فرهنگ 
ماست. شهرت این اثر تاریخی به اندازه ای است که هر 
جا نامی از ایران برده شود، تصویر تخت جمشید نیز در 
کنار آن قرار می گیرد. تخت جمشید معرف قطعی آن 

سرزمینی است که ایران نامیده می شود.

این پیشکســوت میراث فرهنگی گفت: هر محوطه و 
بنا بر اساس شأن و منزلت خود باید حفظ شود. چتر 
حفاظت، بخشــی از وظایف میراث فرهنگی است که 
هیچگاه نباید تعطیل شــود. هشت سال جنگ باعث 
شــد موزه های و گردشگری ما کاملا تعطیل شود اما 
امر حفاظت بناها و انتقال اموال، زیر موشــک راکت و 
همچنان برقرار بود. در ان دوره، مسجد جامع اصفهان 
مورد حمله قرار گرفت و به کمک یونسکو تعمیر شد. 
بنابراین بحث حفاظت، اولویت اول در میراث فرهنگی 

است.
محیط طباطبایی با بیان اینکه مسئول میراث فرهنگی، 
مکلف به معرفی و حفظ آثار تاریخی و فرهنگی است، 
مشکلات بخش های مختلف کشور اعم از نفت و راه و 
آب و کشاورزی، باید توسط مسئولان همان بخش ها 
در دولت پیگیری شــود، اظهار کرد: مسئول میراث 
فرهنگی ما نباید به دنبال رسیدگی به مشکلات آب 
و کشاورزی روســتاهای مجاور تخت  جمشید باشد. 
وظیفــه او باید، حفاظت، معرفی و اســتمرار حیات 
فرهنگی تخت جمشید باشــد. مسئولیت مشکلات 
مربوط به ســینما و موســیقی نیز ارتباطی با میراث 

فرهنگی ندارد.
رئیس ایکوم ایران گفت: در فاصله سال های ۱۳۷۲ تا 
۱۳۸۳ در بیش از ۱۱ ســال، تغییراتی که در ساختار 
سازمان میراث فرهنگی انجام شد، مشکلی ایجاد کرد 
که هنوز هم دچار آن هستیم. در آن دوره، کل میراث 
تبدیل به پژوهشــگاه شد و این مسئله باعث شد که 
بودجه آن تابع قوانین وزارت علوم و در نتیجه هیأت 
امنایی شود و تخت جمشید و همه بناها در چهارچوب 

هیأت امنا قرار داشتند.
او به آزمون و خطا برای کســب دانــش و تجربه در 
حوزه مدیریت میراث فرهنگی اشــاره کــرد و افزود: 
در آیین نامه سازمان میراث فرهنگی در دهه هشتاد، 
مقررات مشــخصی برای عکاســی و فیلمبرداری در 
بناهای تاریخی و سایت های باستانی مصوب شده بود 
که شرایط لازم را پیش بینی کرده بود. طبق آن قانون، 
فیلمبرداری مستند در صورتی که مزاحم بازدید از بنا 
نشــود، مجاز شده بود. طبق آن مصوبه، ساخت فیلم 
داستانی در بناهایی مثل تخت جمشید که در حکم 
موزه هستند، ممنوع شــده بود که به بنا آسیب وارد 
نشود. امروز در سینمای غرب می بینیم در یک فیلم، 
کاخ سفید کاملا تخریب می شود، مگر آن فیلم واقعا در 
خود کاخ سفید فیلمبرداری شده است؟ امروزه فناوری 
به جایی رسیده که می توان بدون نیاز به ورود به خود 

بنا، از آن در فیلم داستانی استفاده کرد.
رئیس کمیته ملی موزه هــا در ایران اظهار کرد: برای 
اجرای برنامه های فرهنگی و هنری در بناها و محوطه 
تاریخی، نخست باید به این فکر کرد که مثلا در بنایی 
مثل عالی قاپو، هر چه مردم کمتر وارد آن شوند، آسیب 
کمتری می بیند. همین تخت جمشــید که مثلا در 
زمانی اعلام شــد ۳۰ هزار نفر در یک روز از آن بازدید 
کردند، این میزان بازدید اصلا پدیده مناسبی نیست، 
چون به بنا آسیب می زند. وظیفه ما بهره برداری روزانه 
از این بناها نیست، بلکه حفظ این آثار برای آینده است.

این پیشکسوت میراث فرهنگی افزود: این آثار هویت 
ما را می ســازد و اگر بخواهیم آن را مادی کنیم، اصلا 
قابل قیمت گذاری نیســت. ارزش این آثار تا اندازه ای 
اســت که باید پول نفت را هم صرف نگهداشــت آن 

کنیم.او در ادامه اظهار کرد: چرا فرونشست زمین در 
تخت جمشــید را جدی نمی گیریم؟ چرا در مجاور 
این محوطه  باســتانی، کارخانه پتروشیمی تاسیس 
می کنیم؟ بعد جالب است که می گویند این پتروشیمی 
می خواهد اسپانسر شود. خب این پتروشیمی اسپانسر 
این شود که خودش از آن منطقه خارج شود تا آلودگی 
شیمیایی آن به این محوطه باستانی آسیب نزند.محیط 
طباطبایی گفت: تخت جمشید برای ایران، مثل اهرام 
برای مصر است و به عنوان افتخار یک کشور محسوب 
می شود. اگر رویدادی بخواهد در چنین بنایی برگزار 
شــود باید رویدادی در شــأن ملی بــوده و برگزاری 
رویداد در یک بنا باید وســیله ای بــرای پاداش دادن 
به یک اثر فرهنگی فاخر باشــد.او به سابقه برگزاری 
رویدادهای فرهنگی در بناهای تاریخی نیز اشاره کرد 
و افزود: کنسرت های موسیقی فاخری در گذشته در 
کاخ نیاوران توســط بسیاری از هنرمندان مانند آقای 
حسین علیزاده برگزار می شد اما همین آقای علیزاده 
نتوانست مجوز اجرا در تخت جمشید را بگیرد، چون 

تخت جمشید یک اثر تاریخی ملی است.
رئیس کمیته ملــی موزه ها اضافه کرد: از طرف دیگر 
یکــی از بهترین اجراهایی که در کاخ چهل ســتون 
اصفهان انجام شده، اجرای محمدرضا شجریان بود، که 
آن هم به عنوان نماینده موسیقی ملی ما و تنها با تعداد 
محدودی نوازنــده در این کاخ اجرا کرد. این خواننده 
اســت که باید هزینه کند که در چنین بنایی مجوز 
اجرا بگیرد. شهرت این بناها خیلی بیشتر از خواننده 

و هنرمند است.
این صاحبت نظر میراث فرهنگی تاکید کرد: ما مکلفیم 
از اعتبارات ملی برای حفاظت از این بناها هزینه کنیم 

و این بناها باید برای آیندگان بماند.
او اضافه کرد: ما اقتصاد برندینگ را سالهاست که کنار 
گذاشته ایم. شما فکر می کنید نگهداری و حفظ برج 
ایفل پاریس )فرانسه( یا مجسمه آزادی )آمریکا( فقط 
از طریق بلیت فروشــی انجام می شود، مسلما اینطور 

نیست.
محیط طباطبایی گفت: تمام محصولات فرهنگی اعم 
از کتاب و لباس و فیلــم و حتی صندلی های پرواز و 
تخت های هتل هایی که توســط گردشــگران تخت 
جمشــید در شیراز استفاده می شود، متعلق به تخت 
جمشید و میراث فرهنگی است و باید از محل درآمد 
آن، برای خود تخت جمشــید هزینه شود و این اصلا 

مصداق صدقه نیست.
او به تجربه های جهانی نیز اشاره ای کرد و افزود: موزه 
لوور )فرانســه( با وجود اینکه یکــی از پردرآمدترین 
موزه های دنیاســت، باز هم شهرداری پاریس بخشی 
از درآمدهای جانبی مرتبط با مــوزه را به خود موزه 
برمی گرداند و برای حفظ و توسعه آن هزینه می کند. 
یک مجموعه فاخر میــراث فرهنگی نباید در تامین 
هزینه های اولیه خود دچار مشکل شود و مدیران آن 
بــرای تامین هزینه ها مجبور به انجام کارهایی در بنا 

شوند که  هم شأن بنا نیست.
رئیس کمیته ملی موزه های ایران گفت: یک زمانی در 
اســتانداری فارس این موضوع مطرح بود که چرا باید 
درآمد منطقه شمال شهر شیراز یعنی »معالی آباد« را 
برداریم و در مناطق و محلات جنوب شهر مثل محله 
»سنگ سیاه« هزینه کنیم. من در پاسخ گفتم همین 
امروز صورت جلسه کنید که آرامگاه حافظ و سعدی 
را به کرمان منتقل شود تا ببنید آن موقع چه کسی 
می آیــد در »معالی آباد« زندگی کند. بنابراین در آمد 
شهر ناشی از درآمد فرهنگ و برندینگ میراثی است. 
ما چرا هیچ وقت برند و مالکیت تخت جمشید را ثبت 
نکرده ایم که هر کسی که از اسم تخت جمشید استفاده 

می کند، سهم خود را به تخت جمشید بده.
این پژوهشگر میراث فرهنگی اظهار کرد: هر برنامه ای 
که برای یک بنای تاریخی و محوطه باستانی داریم باید 
زیر چتر حفاظتی باشد، یعنی هربنایی باید برای خود 
مشخص کند در هر روز می تواند میزبان چند نفر باشد 
که آن تعداد بدون آسیب وارد شدن به بنا، بازدید کنند. 
پس از مشخص شدن این ظرفیت، مسائل حفاظتی در 
نظر گرفته شــود و در مرحله سوم شأن آن رویداد در 
نظر گرفته شود.محیط طباطبایی تاکید کرد: جایگاه 
تخت جمشــید به اندازه ای است که می تواند میزبان 
رویدادهایی فراتر از سطح ملی باشد. بنابراین برگزاری 
هر رویدادی در این بنا نمی تواند کارکرد معرفی داشته 
باشد و برای اینکار باید سراغ دیگر بناها رفت، خصوصا 
بناهای در اختیار صندوق توسعه و احیا که واجد همین 

شرایط هستند.

در نشست تخصصی برگزاری رویدادها در بناها و محوطه های باستانی مطرح شد 

»تختجمشید«صدقهنمیخواهد!
دریچه


